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بنــگــاه  ها
نیاز نمایشگاه بین المللی یاسوج به 2 

هزارمیلیارد اعتبار
آرمانملی: مســئول طرح آمایــش وزارت 
صمت به همراه مدیران ســازمان صمت استان و 
شرکت شــهرک های صنعتی اســتان، به منظور 
بررســی آخرین وضعیت پیشــرفت و مشکلات 
نمایشگاه بین المللی اســتان، از سایت این پروژه 
بازدید کردند. احمد تشــکینی ضمــن تاکید بر 
تعیین تکلیف این پروژه، افزود: سیاســت وزارت 
صمت شناسایی ظرفیت ها و پتانسیل های موجود 
استان ها و همچنین تعیین تکلیف طرح های نیمه 
تمام در قالب طرح آمایش است و انتظار می رود با 
تشکیل جلسات تخصصی این ظرفیت و پتانسیل 
بالقوه موجود به فعلیت برسد. رئیس سازمان صنعت 
معدن و تجارت نیز در ایــن بازدید ضمن تاکید بر 
نقش ایجاد نمایشگاه در توسعه صنعتی ، معدنی 
و تجاری اســتان افزود:  هر چند سرمایه گذاران 
تاکنون اقدام به ســاخت ۲ هزار متر مربع ســوله 
کرده اند و بخشی از تاسیســات و زیرساخت های 
مورد نیاز تامین شده است، اما با توجه  به موقعیت 
پروژه و پیش بینی هــای صورت گرفته، قریب به 
۲۰۰۰ میلیارد ریال اعتبار برای تکمیل این پروژه 
نیاز است . گفتنی اســت در ادامه از واحد تولیدی 
آرد،  نشاســته و گلوکز یاسوج و همچنین شرکت 
فراوران طبیعت کیان نیز بازدید به عمل آمد و بر 
لزوم رفع موانع تولفید و مشکلات مالی تاکید شد. 

 تعامل ذوب آهن و مبارکه 
برای توسعه ارزش آفرینی 

آرمانملی: مدیرعامل فــولاد مبارکه گفت: 
معادن فعلی کشــور تا حــدود ۱۵ ســال آینده 
پاسخگوی نیازهای تولیدکنندگان فولاد خواهند 
بود و لذا این موضوع نشان می دهد در حوزه اکتشاف، 
اقدامات اثربخشی انجام نگرفته و در کل دو بخش 
صنعت و معدن به صورت متوازن حرکت نشده است.  
محمدیاســر طیب  نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه با 
حضور در غرفه ذوب آهن اصفهان در متالکس ۲۰۲۱ 
گفت: مبحث کمبود مواداولیــه در صنعت فولاد، 
به ویژه سنگ آهن در سال های اخیر بسیار مورد توجه 
قرار گرفته است این در حالی است که معادن فعلی 
کشور تا حدود ۱۵ سال آینده پاسخگوی نیازهای 
تولیدکنندگان فولاد خواهند بود که ضرورت توجه 
به توسعه اکتشافات را دو چندان می کند. مرتضی 
یزدخواستی عضو هیات مدیره ذوب آهن نیز با حضور 
در غرفه این شــرکت افزود: تامین پایدار مواداولیه 
را بزرگتریــن دغدغه امروز ذوب آهن اســت و این 
مجتمع عظیم صنعتی با وجــود کمبود مواد اولیه، 
کلیه خطوط ریلی کشور را تحت پوشش کامل قرار 
داد و تولید این محصول استراتژیک در ذوب آهن به 
جایگاهی رســیده که برای صادراتش برنامه ریزی 

های خوبی صورت گرفته است. 

آرمانملی-محمدســیاح:قره باغ بعداز 
3۰ سال با حمله نظامی  آذربایجان با همراهی 
ترکیه و رژیم صهیونســیتی از دست ارمنستان 
آزاد و به آذربایجان واگذار شد. چند روز پیش هم 
اولین سالگرد این آزادسازی در این کشور گرامی  
داشته شد؛ در این میان اما اتفاقات ناخوشایندی 
افتاد. این اتفاق همراهــی آذربایجان با ترکیه و 
روسیه برای دورزدن ایران و حذف سهم ایران از 
صادرات انرژی به اروپا بوده است. این مساله قابل 
پیش بینی بود که کشورآذربایجان سعی خواهد 
کرد از این پیروزی برای مسائل داخلی و خارجی 
خود استفاده کند، اما اکنون موضوع آذربایجان 
و قره باغ به یک مساله فرامنطقه ای و بین المللی 
تبدیل شده، درواقع می توان گفت که دو کشور 
ارمنســتان و آذربایجان تصمیم گیر نبوده اند. 
در بحران قره بــاغ، تبعات بعــدی و در قرارداد 
بین روسیه، آذربایجان و ارمنستان قدرت های 
بزرگتری نظر داشــتند. در ســال ۱99۵ زمان 
راه اندازی خط لوله باکو- تفلیس-جیحان قرار 
بود پنج درصد از این خط به ایران اختصاص پیدا 
کند، اما این سهم به دلیل تحریم به ترک ها رسید 
درحالیکه ایران هم از نظر موقعیت جغرافیایی و 
هم امکانات بالقوه و بالفعل این توان را داشــت. 
حالا موضوع بسیار حادتر شــده و این اتفاق به 
ناآرامی  در منطقه قره باغ دامن زده اســت. علی 
قنبری، کارشناس اقتصادی با بیان اینکه ایران 
باید تلاش کند تا حافظ منافع ملی خودش باشد، 
در این باره به »آرمان ملــی« گفت: ایران باید از 
خط لوله جیحون به تفلیس براساس منافع ملی 
سهمی  را از این موضوع کســب کند و در برابر 
زیاده خواهی های روسیه کوتاه نیاید؛ به نحوی که 
روسیه متوجه وضعیت و موقعیت ایران در منطقه 
باشــد تا به خود اجازه ندهد که با کشــورهای 
همسایه ایران نظیر آذربایجان مسائلی را ایجاد 
کند که باعث ناآرامی  در منطقه شــده و دست 
ایران از منافع ملی خودش تحت عنوان تحریم 
کوتاه شود. او ادامه داد: همه کشورها دنبال منافع 
خودشــان بوده و هســتند و به نظرم جمهوری 
اســلامی  باید قویا و با اراده محکم دنبال منافع 
کشور بوده و امتیازی در این زمینه به کشورهایی 
نظیر روســیه و ترکیه ندهد و اگر امتیازی داده 
می شود در قبال آن امتیازی گرفته شود تا بتوانیم 
از شرایط جغرافیایی خودمان در بحث انتقال گاز 
به اروپا استفاده کنیم. قنبری اظهارکرد: متاسفانه 
روسیه در این مورد زیاده خواهی کرد ولی انتظار 
این است که دولت در ایران در این عرصه محکم 
بایستد و از منافع ملی کشــور دفاع کند. باعث 
تاسف است که بگوییم روسیه از زمان قاجاریه 

تاکنون با قراردادهایی مانند ترکمنچای از منافع 
خود را بر منافع ایران ارجح دانسته است.
نقشابهامبرانگیزپاکستان

این اقتصاددان در پاســخ به این ســوال که 
پاکســتان با هــدف مقابله با هنــد در موضوع 
ســرمایه گذاری آنها در چابهار برای رســیدن 
از قفقاز به اروپا و تحت تاثیــر قرارگرفتن بندر 
گوادر پاکســتان وارد موضوع شده، است؛ نقش 
پاکستان در این دعوا چیست؛ افزود: فکر می کنم 
که آذربایجان و ترکیه دنبال این هســتند که 
پاکستان را با خود همراه کرده و با استفاده از این 
شرایط منطقه را برای حضور ایران ناامن کنند 
و ایران باید تلاش کند تا بــه منافع منطقه ای 
خودش پایبند باشــد و اجازه ندهد کشورهایی 
نظیر پاکستان که هیچ ارتباط و تناسبی با این 
ندارند بیخ گوش ایران بــا آذربایجان و ترکیه و 
حتی رژیم صهیونیستی توطئه و ما را از دستیابی 
به مزیت های نســبی مان محروم کنند. قنبری 
درباره نگرانی های حضور ترکیه و پاکستان در 
حوزه دریای خزر هم توضیح داد:  موضوع امروز 
قره باغ به شدت پیچیده شده و متاسفانه در مورد 
این موضوع خیلی ساده انگاری صورت می گیرد، 
به اعتقاد من در این مورد خوب عمل نکردیم و 
نتیجه این شد که می خواستیم دل آذربایجان 
را به دســت بیاوریم؛ به طوری که آذربایجان با 
همکاری ترکیه و پاکستان و رژیم صهونیستی 
می خواهند تا با نفوذ در دریای خزر دست ایران را 
هم از منافع در منطقه کوتاه کنند. این اقتصاددان 

اضافه کرد: به نظرم باید خیلی قاطع،  شــفاف و 
روشن دولت ســیزده و حاکمیت نسبت به این 
موضوع اعلام موضع کرده و بی تفاوت نباشــند 
و اجازه ندهند رژیم جعلی صهیونیست در این 
منطقه برای ما تعیین تکلیف کند یا کشوری مثل 
ترکیه که ارتباطی به منطقه ندارد بخواهد در این 

حوزه حضور پیدا کند. 
تعاملاتدیپلماتیکباروسیه

قنبری با بیان اینکه باید تعامل ســازنده ای 
با روســیه برقرار شود تا کشــورهایی که هیچ 
ارتباطــی در منطقه ندارند برخــلاف تعارض 
بین المللی حضور پیدا کرده و برای ما دردســر 
درست نکنند؛ در پاسخ به این سوال که چطور 
می توان به روسیه ای که همیشه بدعهدی کرده 
اعتماد کرد؛ گفت: ایران است که باید روسیه را 
از طریق تعاملات دیپلماتیک وادار کند تا موضع 
خود را تصحیح کرده و اجازه ندهد پاکســتان و 
حتی رژیم صهیونیســتی از خارج منطقه وارد 
این حوزه شوند و حتی ترکیه را مجاب به ایجاد 
ائتلاف علیه همســایگان آذربایجان کند. او در 
واکنش به این ســوال که با اتفاقاتی که افتاده و 
حذف ایران از چرخــه انتقال انرژی به اروپا، چه 
میزان خسارت مالی و درآمدی برای ایران خواهد 
داشت؛ ادامه داد: به نظر من ایران در همه زمینه 
در شرایط تحریمی  بد عمل کرده است؛  یعنی با 
دست خودمان برای کشور تحریم ایجاد کرده و 
به خودتحریمی  دامن زده ایم. همین بحث مساله 
برجام و FATF،  مباحثی که با همسایه هایمان 

داشتیم، عدم تعامل با کشورهای موثر در دنیا و... 
موضع ایران را در جهان به شــدت ضعیف کرده 
است. درحالیکه می توانستیم با تعاملات بهتر و 
استفاده از شیوه های دیپلماتیک می توانستیم 
وضع خودمان را اســتحکام ببخشیم که در این 
مواقع دچار ضرر و زیان نشــویم. او اضافه کرد: 
درحال حاضر درآمد نفتــی و گازی و معادن و 
منابع انســانی و... ایران به شدت کاهش یافته و 
بخشی از این وضعیت به دلیل عدم موضع گیری 
مناسب و تعاملات ســازنده و بزرگ و موثر در 
تعاملات جهانی اســت. قنبری تاکیدکرد: الان 
کاری کرده ایم کــه نه تنها کشــورهای حوزه 
دریای خزر با ما تعاملی ندارند بلکه با دشــمنان 
ایران متحد شــده  و علیه ما کار می کنند و این 
اتفاق از جایگاه سیاسی و دیپلماتیک به ضرر و 
زیان ایران بوده و باعث تضعیف موقیعت ایران 
در منطقه شده است. باید در حوزه دیپلماتیک 
تغییرات اساسی اســتراتژیک صورت بگیرد و 
راهبردهای جدید به کار گرفته شود تا روابط و 
تعاملات ایران با جهان بازسازی شود. هر کشوری 
در منطقه به دنبال منافع خود از قره باغ است و 
برای رسیدن به این منافع دست به هر کاری هم 
می زند، اما مواضع ایــران در مخالفت و مقابله با 
جهان و تنش زایی غیرضرور باعث شده تا حتی 
کشورهایی که دست دوستی به ایران داده بودند 
و به نوعی هم پیمان شده و امروز به راحتی برای 
دورزدن ایران دست بدهند و این اتفاقی است که 

در قره باغ افتاده است.

حمیدرضا صالحی
 نایب رئیس کمیسیون انرژی اتاق

آرمانملی:»موانع صادراتــی تا پایان 
سالجاری رفع خواهند شــد و از سال ۱4۰۱ 
صادرکنندگان هیچ مشــکلی برای ارســال 
کالاهای خود به کشــورهای هدف نخواهند 
داشت.« این ســخنان وزیر صنعت، معدن 
و تجارت اســت که از رفع موانــع صادراتی 
در قالب ۱7 پروژه خبر داده و قرار اســت با 
ایجاد مسیرهای تجاری با کشورهای هدف 
و همچنین ســازوکارهای مالیات بر ارزش 
افزوده مشکلات صادرکنندگان مرتفع شود. 
درواقع سخنان »فاطمی امین« از آن جهت 
حائز اهمیت اســت که اگرچه ایجاد تجارت 
ترجیحی و چالش های مرتبــط با مالیات بر 
ارزش افزوده اهمیت بالایی در توسعه اقتصادی 
و تسهیل صادرات خواهد داشت؛ اما بررسی 
روند صادرات در چند سال اخیر نشان می دهد 
فارغ از مشکلات صادرکنندگان در مبادلات 
مالی که در نتیجه اعمال تحریم های یک جانبه 
امریکا ایجاد شــده اســت. محدودیت های 
ناشــی از نقل وانتقــالات مالی عمــلا بازار 
هدف را در بســیاری از کالاها تغییر داده که 
لــزوم برنامه ریزی و بازارســازی های جدید 
را اجتناب ناپذیر می کند از ســوی دیگر در 
خلال این ســال های آنچه به مهمترین مانع 
بر سر صادرات برخی محصولات قرارگرفته 
بخشنامه ها و دســتور العمل های جزیره ای 
اســت که گاها از سوی مســئولان برخی از 

سازمان ها و وزارتخانه و در راستای حمایت 
تک جانبه از بخشی از زنجیره تولید ه آن هم 
به رغم وجود قوانین و مصوبات جامع بوده است 
موضوعی که نمونــه آن را در حوزه صادرات 
محصولات زنجیره فولاد با وجود مازاد تولید 
شاهد بوده ایم، حال باید منتظر شد و دید آیا 
پروژه ۱7 قسمتی وزیر صمت بلاخره طلسم 
سیاســت های جزیره ای را در این وزارتخانه 

خواهد شکست؟
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پروژه
رضا فاطمی امین؛ وزیــر صنعت، معدن و 
تجارت در حاشــیه آیین بازگشایی مجازی 
پاویون ایــران در اکســپو ۲۰۲۰ دوبی که با 
حضور روســای اتاق های بازرگانی و جمعی 
از صادرکننــدگان برگــزار شــد، در جمع 
خبرنگاران اظهارداشت: رفع موانع صادراتی 
در قالــب ۱7 پروژه از ســوی دولت در حال 
پیگیری است که از جمله آنها ایجاد مسیرهای 
تجاری با کشورهایی هدف و طراحی و اجرای 
ســازوکارهای مالیات بر ارزش افزوده است. 
وی با اشاره به تاکید رئیس جمهوری نسبت 
به دیپلماسی اقتصادی و همکاری اقتصادی 
با کشورهای همســایه، تاکید کرد: تا پایان 
ســالجاری فرآیندهای تجاری روان می شود 
تا علاوه بر هدف گذاری آماری، شاخص هایی 
ماننــد تنوع مقاصد و اشــتغالزایی داشــته 

باشــیم. وزیر صنعت تصریح کرد: در ســال 
97 مشکلاتی برای کشــور به وجود آمد که 
وارد دوران اضطــرار ارزی شــدیم به همین 
دلیل قوانین تعهد ارزی برای مدیریت موانع 
اقتصادی ایجاد شــد، اما سیاســت ابلاغی 
تســهیل صادرات و مدیریت واردات برخی 
قواعــد را حذف می کند و صــادرات را رونق 
می دهد. وی خاطرنشــان کرد: ارتقای تراز 
ارزی کشــور با صادرات غیرنفتی، مشکلات 
سطح کلان اقتصادی را کاهش می دهد و در 
پی آن بسیاری از قواعد تجاری، حذف خواهد 
شــد. فاطمی امین در خصوص حضور ایران 
در اکســپو گفت: این رویداد قدمتی طولانی 
در جهان دارد که هر پنج ســال یکبار برگزار 
می شــود و ابعاد فرهنگی و اقتصــادی دارد. 
وی با بیان اینکه اکسپو فرصتی برای معرفی 
ایران به کشورهای مختلف است، خاطرنشان 
کرد: تســهیل تجاری برای فعالانی که قصد 
تجارت با ایران دارند در نظر گرفته شده است 
تا در رشد صادرات و واردات موثر باشد. وزیر 
صنعت در خصوص خودرو نیز اظهارداشت: 
در صورت مناســب بودن تراز تجاری کشور، 
مخالف واردات خودرو نیستم تا به طور مناسب 
در زمینه رقابت، کیفیت و قیمت تاثیر بگذارد 
اما در شــرایط فعلی با توجه به محدودبودن 
منابع ارزی نباید واردات خودرو آزاد شــود، 

زیرا افزایش قیمت ارز و تورم را به دنبال دارد.
  مصوبه26مادهایتوسعهصادرات

همچنین مهــدی نیازی؛ معــاون وزیر 
صنعت در آیین بازگشــایی مجازی پاویون 
ایران در اکســپو ۲۰۲۰ دوبی اظهارداشت: 
با توجه به سیاســت های جهشــی دولت، 
برنامه هــای طولانی مدتی در دســتور کار 

قرار گرفته اســت و وزارت صنعت دو اقدام 
اساسی شامل ساماندهی فعالیت ها در حوزه 
اقتصادی با هدفگــذاری کمی و کیفی و رفع 
موانع صادرات را در دستور کار قرار داده است. 
وی افزود: مذاکراتی در سطح دولت به صورت 
چندجانبه انجام شده اســت که حاصل آن 
مصوبه ای در قالب توسعه صادرات و مدیریت 
واردات در ۲۶ ماده شــد. معاون وزیر صنعت 
با بیان اینکــه در حوزه صادرات این بســته 
۱۰ موضوع مورد توجه قرار گرفت که شامل 
مشــوق ها و رفع موانع می شود، خاطرنشان 
کرد: بازگشت ارز حاصل از صادرات، بازگشت 
بدون قید و شــرط مالیات بــر ارزش افزوده 
بدون محدودیــت، پیش بینی رویه های رفع 
تعهد ارزی عراق، افغانســتان و پاکســتان، 
رفع محدودیت های ســقف و ســابقه برای 
صادرکنندگانی که اقدام به واردات مواداولیه 
کنند، پیش بینی زیرساخت های مجاز برای 
صادرات در گمرک، تعیین تکلیف رویه تجارت 
مرز، توسعه پیمان های منطقه ای و مشوق های 
صادراتی از جمله موارد آن اســت. نیازی با 
تاکید بر اینکه در این بســته به گســترش 
رویه های تجاری به ویژه تهاتر نفت و کالای 
غیرنفتی پرداخته شده است، تاکیدکرد: در 
حوزه واردات هم تســهیل رویه های وارداتی 
بــرای مواداولیه بدون محدودیت ســقف و 
ســابقه برای صادرکننده، حذف مجوزهای 
فیزیکی برای رویه های تجاری تا پایان سال، 
پیش بینی رویه اعتباری برای واردات مواداولیه 
و واسطه ای در نظر گرفته شده است. به گفته 
معاون وزیر صنعت، بانک مرکزی نیز مکلف 
شده است در تخصیص و تامین ارز و تسهیلات 

اقدامات را انجام دهد.

وزیرصمتازرفعموانعصادراتیتاپایانسالخبرداد

وعده صادراتي 1٤٠٠ 
طلسمسیاستهايجزیرهايصادراتشكستهميشود؟ 

بـــازارسرمـــایـه

معــاون اول رئیس جمهور آیین نامــه اجرایی تعیین قیمت 
خرید برق براســاس ســازوکار بازاربورس را ابلاغ کرده است. 
این آیین نامه که ماده 44 برنامه ششــم محســوب می شود به 
نیروگاه های برق با ظرفیت تولیــد بیش از ۲ مگاوات این امکان 
را می دهد تا با عرضه در بورس کالا و بدون دخالت دولت نسبت 
به فروش برق خود اقدام کنند. درواقع ایــن مصوبه که یکی از 
مهمترین خواسته های نیروگاه های بخش خصوصی محسوب 
می شود از آن جهت حائز اهمیت است که نرخ گذاری دستوری 
از سوی دولت و نقش واسطه گری وزارت نیرو در این بین باعث 
شده بود تا در خلال چند سال اخیر سرمایه گذاری در نیروگاه ها 
فاقد توجیه شــود و در نتیجه عدم تمایل بخش خصوصی برای 
ســرمایه گذاری در احداث نیروگاه های جدید باعث شــد تا در 
سالجاری مصرف از تولید پیشی گرفته و کسری ۱۰ هزار مگاواتی 
برق و خاموشــی ها منازل و صنایع را شاهد باشیم موضوعی که 
این تصمیم و ابلاغیه معاون اول رئیس جمهور گامی اساسی در 
مشارکت بخش خصوصی محسوب شده و می توان بخش عمده از 
نگرانی ها دولت در رابطه با تکرار تجربه خاموشی ها در سال آینده 
را مرتفع سازد .از سوی دیگر باید توجه داشت که بالغ بر ۵۵ درصد 
از نیروگاه های موجود در کشــور به بخش خصوصی اختصاص 
دارد و سهم بالای این بخش در تامین انرژی برق می تواند تکیه 
گاه مناسبی برای تامین برق صنایع باشد، ضمن آنکه در این بین 
صنایع نیز امکان دسترسی به برق مطمن و دائم را خواهند داشت. 
در خلال این سال ها وزارت نیرو در خرید برق نیروگاه های بخش 
خصوصی نقش واسط را بازی کرده است، به گونه ای که با وجود 
دریافت هزینه های برق از صنایع منابع حاصل را در هزینه های 
جاری مصرف کرده است این در حالی است که با عرضه برق در 
بورس انرژي نقش واسطه گری وزارت نیرو حذف شده و درآمد 
این وزارتخانه از طریق سهم مناسبی که در این آیین نامه برای 
توزیع و ترانزیت برق تعیین شده تامین خواهد شد و صنایع که 
مشکلی در پرداخت نرخ واقعی برق ندارند انرژی خود را به صورت 
ثابت و مداوم تامین خواهند کرد؛ همچنین دولت نیز قادر خواهد 
بود از سهم 4۵ تا ۵۰ درصدی نیروگاه های دولتی برای تامین برق 
ارزان قیمت منازل بهره گیری کند. بنابراین آنچه به نظر می رسد 
در صورت اجرای آیین نامه ابلاغی معاون اول رئیس جمهور که 
گشایش اساسی در رشد ســرمایه گذاری نیروگاهی محسوب 

می شود از سال  آینده چالش کمبود برق را شاهد نخواهیم بود.

آرمانملی:»واردات خودروهای تجاری دســت دوم با 
وجود توانمندی های موجود در خودروســازان داخلی مایه 
تاسف و خجالت است« این سخنان سیدمصطفی میرسلیم 
عضو تشخیص مصلحت نظام و همچنین نماینده مردم تهران 
در مجلس شورای اسلامی اســت که در بازدید از طرح های 
توسعه ای ایران خودرو تاکید کرده »افزایش چند برابری تولید 
خودروی تجاری و باری در ایران خودرودیزل، بازار داخلی را از 
واردات خودروهای دست دوم و با هزینه گران بی نیاز می کند«، 
فارغ از اینکه بخشــی از این اظهارت را می توان به تعریف و 
تمجیدهای مهمانان در آداب بازدیدهای رسمی دانست اما 
این ســخنان از آن جهت حائز اهمیت است که براساس امار 
ارائه شده در کشور بالغ بر ۲۰۰ هزار کامیون فرسوده وجود 
دارد که اگر این آمار را با احتساب اتوبوس ها و مینی بوس ها 
جمع کنیم، کل ناوگان فرســوده کشــور بالغ بر 4۰۰ هزار 
دستگاه برآورد می شود. در مقابل نیز وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در آخرین آمار خــود از تولید خودروهای تجاری و 
ســنگین این میزان را در ۵ ماهه نخست سال 3 هزار و 83۰ 
دستگاه اعلام کرده که با رشــد ۶3 درصدی نسبت به مدت 
ماشبه سال قبل مواجه بوده است. البته این میزان رشد اگرچه 
قابل توجه اســت؛ اما در خوش بینانه ترین حالت با احتساب 
اینکه همچنان رشد تولید بیش از ۶۰ درصد باقی بماند تولید 
خودروهای تجاری به 8۶ هزار دســتگاه نیز نخواهد رسید؛ 
بنابراین برای تامین نیاز داخلــی و از رده خارج کرده ناوگان 
فرسوده ای که با میانگین عمر 4۰ سال هزینه های بالایی را 
به لحاظ مصرف بالای سوخت و آلودگی های زیست محیطی 
به دولت تامین می کند عملا به ۶۶ سال زمان نیاز است البته 
اگر از این مدت زمان طولانی هم بگذریم زیانی که در نتیجه 
محدودیت های وارداتی به متقاضیان این خودروها و جامعه در 
راستای فروش خودروهای بی کیفیت چینی که با چندین برابر 
قیمت واقعی و تنها با تکیه بر بازار انحصاری تحمیل می شود 
و هزینه های بالایی را نیز به لحاظ تعمیر و نگهداری تحمیل 
می کند نمی توان به سادگی عبور کرد. بنابراین به نظر می رسد 
با توجه به موضع گیری اخیر مجمع تشخیص مصلحت نظام 
در خصوص طرح واردات خودروهای خارجی مجلس که آن را 
در تضاد با اقتصاد مقاومتی و حمایت از تولید داخلی تشخیص 
داده اظهارت این عضو مجمع کاملا نمایانگر رویکردی است 
که اگرچه تردیدی بر لزوم حمایت از محصولات داخلی وجود 
ندارد اما تجربه نشان داده نتیجه این رویکرد چیزی جز تداوم 
انحصار در بازار و سورچرانی عده ای از این محدودیت ها نبوده 
و این در حالی است که نه تنها خودروسازان بزرگ داخلی از 
این بازار انحصاری سود نمی برند بلکه بارها بر لزوم شکل گیری 
بازار رقابتی همگام با حذف قیمت گذاری دستوری در خودرو 
تاکید کرده اند. حال چرا عده ای همچنان بر این طبل توخالی 

می کوبند، جای سوال دارد؟

گشایش برقی دولت

کوبیدن بر طبل توخالی جای سوال دارد؟
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باوجودنوسانشدید
شاخص 3 هزار واحد رشد کرد

آرمانملی: روزگذشته بازارسرمایه با نوسان 
زیادی همراه بود، به گونه ای که شــاخص کل که 
در ابتدای معاملات توانســته بود با رشد نسبی از 
کانال یک میلیون و 48۱ هــزار واحدی عبور کند 
و انتظار می رفت تداوم این وضعیت به فتح مجدد 
قله ۱.۵ میلیون واحدی منجر شــود؛ اما در میانه 
معاملات ورق برگشت و با کاهشی شدن شاخص 
تنها توانســت با رشــد کم جان 3 هزارواحدی در 
کانال یک میلیون 47۶ هــزار واحدی ثابت بماند، 
موضوعی که به اعتقاد کارشناسان نشأت گرفته از 
عقب نشینی دلار در بازار جهانی و همچنین افت 
اندک در بازار داخلی نشــات می گیرد.  براساس 
این گزارش روزگذشــته در بازارســرمایه بالغ بر 
897 هزار معامله به ارزش ۶۶ هزار و ۵7۰ میلیارد 
ریال دادوستد شد و شــاخص کل بازار با رشد 3 
هزار و ۲۱3 واحــدی در کانال یک میلیون و 47۶ 
هزار واحدی قرار گرفت. همچنین شــاخص کل 
با معیار هم وزن ۲۲48 واحد کاهــش یافت و در 
رقم 4۲۲ هزار و ۵78 واحد ایستاد.  گفتنی است 
در دیروز تعداد نمادهــای منفی بالاتر از مثبت ها 
بود و در ایــن بازار نمادهای صنایع پتروشــیمی 
خلیج فارس، سرمایه گذاری نفت و گاز و پتروشیمی 
تامین، توسعه معادن و فلزات، گسترش نفت و گاز 
پارسیان، پتروشیمی پردیس و معدنی و صنعتی 
چادرملو نسبت بیشترین تاثیر مثبت را بر صعود 
شاخص داشتند و در مقابل نمادهایی همچون ملی 
صنایع مس ایران بیشــترین تلاش را برای تغییر 
حرکت شاخص از خود نشان دادند. گفتنی است 
در بازار فرابورس نیز روزگذشته وضعیت نوسانی 
حاکم بود و شاخص کل این بازار که در ابتدا با رشد 
همراه بود در میانه معاملات روند کاهشی به خود 
گرفت بر این اســاس در بازار دیروز فرابورس بالغ 
بر۵۱۰ هزار معامله به ارزش 8۶ هزار و ۱۶۲ میلیارد 
ریال دادوستد شد و شاخص کل این بازار نیز با ۱8 
واحد افزایش در رقم ۲۱ هــزار و 3۲۰ واحد ثابت 
ماند.  گفتنی است در بازار فرابورس نمادهای  بیمه 
پاسارگاد و پتروشیمی زاگرس بیشترین اثر گذاری 
مثبت را بر شاخص این بازار داشتند و این در حالی 
بود کــه نمادهای پتروشــیمی تندگویان، پلیمر 
آریاساسول، فولاد هرمزگان جنوب، سرمایه گذاری 
صبا تامین و گروه سرمایه گذاری میراث فرهنگی 

بیشترین اثرگذاری منفی را داشتند.

حق صادرات گاز ايران به اروپا بايد احيا شود   گزارش»آرمانملی«ازمعرکه»قرهباغ«:
افتادننقابروسیهوترکیهدرقرهباغ تلاشبرایبیروننگهداشتنایرانازدایرهصادراتانرژی دعوایمنافعدرقرهباغوکاسهشكستهبرسرایران!


